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Intro 
In oktober en november 2023 hebben er zeven 

participatiebijeenkomsten plaatsgevonden over de 

Duurzaamheidsroute A35. Hierbij is input opgehaald 

over mogelijke (nieuwe) locaties, de ruimtelijke 

inpassing van zonnepanelen, en voorkeuren voor 

financiële participatie. In dit verslag beschrijven we 

de bijeenkomsten en de resultaten hiervan.  

Project A35 
In het Klimaatakkoord is afgesproken dat de Rijksoverheid -waar mogelijk- de 

gronden die in haar bezit zijn, beschikbaar stelt voor het duurzaam opwekken van 

hernieuwbare energie. Het traject N35 / A35 tussen Nijverdal tot en met Enschede is 

ook rijksgrond. De Duurzaamheidsroute A35 houdt in dat er duurzame energie in de 

vorm van zonnenenegie opgewekt gaat worden in dit gebied. Het traject is de N35 

vanaf Nijverdal en de A35 tot en met Enschede, en een klein stuk A1 bij Hengelo. De 

Duurzaamheidsroute A35 is een belangrijke bouwsteen voor de Regionale 

Energiestrategie (RES) Twente en draagt bij aan het Klimaatakkoord. Het project 

Duurzaamheidsroute A35 is een pilotproject. Dit betekent dat het een van de eerste 

projecten is waarbij de rijksoverheid in samenwerking met meerdere gemeenten 

duurzame energie opwekt langs de rijksweg.  

De initiatiefnemers 
Dit project is een samenwerking tussen meerdere partijen: Rijkswaterstaat, 

Rijksvastgoedbedrijf, Rijksdienst voor Ondernemend Nederland, de gemeenten 

Almelo, Borne, Enschede, Hellendoorn, Hengelo en Wierden, provincie Overijssel en 

netbeheerder Enexis. 

Participatie eerdere rondes 
Om van dit project een succes te maken vinden de meewerkende partijen het erg 

belangrijk om de omgeving te betrekken. De weg loopt immers door een groot gebied 

en betreft dus veel bewoners. Daarom hebben mensen op meerdere momenten de 

mogelijkheid gehad om hun mening te delen.  

In 2021, tijdens de verkenningsfase, hebben honderden betrokken inwoners, 

ondernemers, weggebruikers en grondeigenaren uit de zes gemeenten meegedacht 

over de Duurzaamheidsroute A35. Dit gebeurde via online bijeenkomsten, een digitale 

kaart en een enquête. Geïnteresseerden konden meedenken over geschikte locaties, 

ontwerpmogelijkheden en randvoorwaarden voor de opwek van duurzame zonne-

energie langs de Rijkswegen. Deze uitkomsten zijn gebundeld in een rapport.  

Wat staat er in dit document? 
Als vervolg op de eerdere participatierondes zijn in oktober en november 2023 zeven 

participatiebijeenkomsten gehouden. In dit verslag beschrijven we het proces, de 

resultaten in de vorm van rode draden en opbrengsten per bijeenkomst, en het 

vervolgtraject. In februari 2024 was er een terugkoppelbijeenkomst waarin de 

definitieve onderzoekslocaties voor de duurzaamheidsroute zijn gepresenteerd en 

werd besproken hoe de input uit de participatiebijeenkomsten is meegenomen in het 

project.  

 

Participatiebijeenkomsten Duurzaamheidsroute A35 in 2023 

Tijdens 7 avonden hebben omwonenden en belanghebbenden rond de A35/N35 de 

kans gehad om mee te praten over de Duurzaamheidsroute A35.  

Enschede Oost   12 oktober  Wierden & Almelo 26 oktober 

Enschede West   17 oktober   Hengelo & Borne 6 november 

Enschede Midden  18 oktober   Hengelo  9 november 

Hellendoorn   25 oktober    

https://www.energieoprijksgrond.nl/duurzaamheidsroute+a35/veel+gestelde+vragen+a35/bibliotheek+a35/default.aspx#folder=2086701
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Het proces 
Waar staan we nu?  

 

Aan het project Duurzaamheidsroute A35 gaat al een heel traject vooraf. Op dit 

moment zit het project in de planvorming. In het kader van de verkenningsfase is er in 

2021 ook al een participatieronde geweest. De uitkomsten van die verkenningsfase 

zijn het startpunt voor deze participatiebijeenkomsten geweest. Er is al onderzocht 

dat het plan haalbaar kan zijn, maar er zijn nog geen definitieve keuzes gemaakt. 

Voordat de locaties vastgelegd worden, konden omwonenden en andere 

belanghebbenden dus nog meedenken over de invulling van de Duurzaamheidsroute 

A35 en hun suggesties en zorgen meegeven.  

Een beschrijving van het hele proces is te vinden op de website: Werkwijze | Energie 

op Rijksgrond 

Interne afstemming  
Tijdens het zomerreces is met alle betrokken gemeenten gesproken over de 

verwachtingen voor de participatiebijeenkomsten en de ervaringen met de eerdere 

participatieronde in 2021. Op basis van deze gesprekken heeft EMMA, in afstemming 

met Rijkswaterstaat, een voorstel gedaan voor het doel en het programma van de 

participatiebijeenkomsten. Dit voorstel is besproken tijdens meerdere 

kernteamoverleggen waarbij de verschillende partijen (gemeenten, provincie, 

Rijkswaterstaat, RVO, RVO, RVB, Enexis) met elkaar in gesprek gingen. Vervolgens is 

met de verschillende partijen afgestemd over hun rol tijdens de bijeenkomsten.  

 

Communicatie  
De meest recente informatie over de Duurzaamheidsroute A35 is te vinden via 

energieoprijksgrond.nl. Daarnaast heeft EMMA alle deelnemers van de eerdere 

participatieronde in 2021 en alle nieuwsbriefinschrijvers via de mail uitgenodigd voor 

de participatiebijeenkomsten in oktober en november. De gemeenten hebben zelf 

ook belanghebbenden en omwonenden uitgenodigd voor de 

participatiebijeenkomsten. Elke gemeente deed dit op haar eigen wijze, maar dit werd 

wel onderling afgestemd en met elkaar gedeeld.    

Beschrijving bijeenkomsten 
Elke bijeenkomst begon met een presentatie waarbij het projectteam een overzicht 
gaf van het project, het proces en de uitkomsten van de eerdere participatieronde. 
Indien gewenst was er daarna ruimte voor de specifieke gemeente(n) om in te gaan op 
aandachtspunten voor het gebied. Alle presentaties zijn terug te vinden op de 
website.  
 
Vervolgens konden deelnemers aansluiten bij verschillende thematafels. Via post-its 
konden deelnemers hun input achterlaten.  
 
Thematafel 1: Ruimtelijke inpassing 

Bij de thematafel ruimtelijke inpassing was het doel om input op te halen op de 

mogelijke locaties voor zonnepanelen langs de A35 en om voorkeuren te bespreken 

over de ruimtelijke inpassing. Deze thematafel werd begeleid door een medewerker 

van Rijkswaterstaat en door een medewerker van de gemeente(n). Voor deze 

thematafel waren er verschillende kaarten van het gebied beschikbaar, net als 

verschillende visualisaties van zonnepanelen.  

https://www.energieoprijksgrond.nl/projecten/werkwijze+projecten/default.aspx
https://www.energieoprijksgrond.nl/projecten/werkwijze+projecten/default.aspx
https://www.energieoprijksgrond.nl/duurzaamheidsroute+a35/de+duurzaamheidsroute+a35/de+planfase+a35/default.aspx
https://www.energieoprijksgrond.nl/duurzaamheidsroute+a35/praat+mee+a35/default.aspx
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Thematafel 2: Financiële participatie 

Bij de thematafel financiële participatie was het doel om input op te halen op de 
volgende drie punten: 

- Welke vorm van financiële participatie spreekt het meeste aan? 
- Wie zou er mogen deelnemen aan financiële participatie? 
- Bij welk instapbedrag is het aantrekkelijk om deel te nemen aan financiële 

participatie?  
Deze thematafel werd begeleid door een medewerker van RVO.  

 

Thematafel 3: Inbreng gronden 

Deze thematafel had als doel om in gesprek te gaan met grondeigenaren die mogelijk 

willen aansluiten bij de Duurzaamheidsroute A35 en een deel van hun grond 

beschikbaar willen stellen voor de opwek van duurzame energie middels 

zonnepanelen. Deze thematafel werd begeleid door medewerkers van de 

gemeente(n). Niet bij alle gemeenten was dit een gespreksonderwerp. Gemeente 

Hellendoorn, Wierden en Almelo hebben ervoor gekozen om hier niet over in gesprek 

te gaan.  Bijvoorbeeld omdat eerder al gebleken was dat hier in deze gemeente weinig 

interesse voor was, of omdat zij zelf ook geen gemeentelijke gronden inbrengen.  

 

Organisatie 
Bij elke bijeenkomst waren vertegenwoordigers van Rijkswaterstaat, RVO, provincie 
en de betrokken gemeentes aanwezig. Zij werden ondersteund door medewerkers 
van EMMA. Iedereen heeft na afloop een korte terugkoppeling geschreven over de 
sfeer, opvallende gesprekken en andere bijzonderheden. Deze terugkoppelingen zijn 
verwerkt in de resultaten bij de beschrijving van de avonden.  
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Resultaten 
Belangrijkste bevindingen 
Tijdens de bijeenkomsten konden deelnemers hun suggesties en zorgen meegeven 

via post-its bij de thematafels. Samen met de ervaringen van de organisatie 

beschrijven we deze input in dit hoofdstuk. We beschrijven eerst de belangrijkste 

bevindingen per thema. Dit zijn bevindingen die bij meerdere bijeenkomsten 

terugkwamen. Daarna beschrijven we de participatiebijeenkomsten één voor één.  

Wat opviel bij alle bijeenkomsten was dat er weinig deelnemers waren die in 2021 ook 

hebben deelgenomen aan de participatiebijeenkomsten. De overgrote meerderheid 

van de aanwezigen is daar destijds niet bij betrokken geweest. Verder is er niet 

gevraagd naar specifiek onafhankelijk onderzoek en zijn er geen uitgewerkte 

voorstellen op tafel gekomen voor een alternatief voor de Duurzaamheidsroute A35. 

Wel is er na afloop van de participatieavonden nog input via de mail geleverd door een 

omwonende uit Borne. Deze mail is te vinden in bijlage 1.  

 

Ruimtelijke inpassing 
Bij de thematafel ruimtelijke inpassing was het doel om input op te halen op de 

mogelijke locaties voor zonnepanelen langs de A35 en om voorkeuren te bespreken 

over de ruimtelijke inpassing. Bijvoorbeeld hoe hoog de zonnepanelen mogen worden 

geplaatst en in welke opstelling.  

Het animo voor de thematafel ruimtelijke inpassing was erg groot. Bij alle avonden is 

deze tafel drukbezocht. Naast suggesties voor specifieke locaties zijn er tijdens de 

avonden veel vergelijkbare kansen en zorgen gedeeld.  

Alle locatiespecifieke input hebben we gebundeld in een presentatie. Deze is samen 

met de belangrijkste bevindingen besproken in het projectteam en is tevens 

meegewogen in het uiteindelijke voorstel. Deze presentatie is te vinden in bijlage 2.  

Zonnewanden tegen geluidsoverlast  

Op vrijwel alle avonden zagen deelnemers kansen in het plaatsen van zonnewanden 

om geluidsoverlast van de snelweg te verminderen. In Borne & Hengelo werd als 

bijkomend voordeel genoemd dat de zonnewand het zicht op files kan ontnemen. Wel 

maken meerdere deelnemers bij verschillende gemeenten zich zorgen over de 

geluidsweerkaatsing bij zonnewanden. Daarbij werd in het buitengebied juist 

genoemd om de zonnepanelen alleen vlak neer te leggen omdat dat het uitzicht het 

minst belemmerd. 

Zorgen over netcongestie 

Netcongestie is een actueel thema en kwam op alle avonden naar voren. Bij sommige 

avonden werd creatief meegedacht over opslag en lokale afname van elektriciteit. Bij 

andere avonden stonden de zorgen meer centraal. Een veelgehoorde zorg rond 

netcongestie: wat gebeurt er als de duurzaamheidsroute meer energie opwekt dan er 

ruimte is op het elektriciteitsnet? Worden de zonnepanelen van particulieren dan 

bijvoorbeeld uitgeschakeld?  

Vergroenen, niet ontgroenen 

Op verschillende avonden waren deelnemers er fel op tegen dat er bomen gekapt 

moeten worden voor de duurzaamheidsroute. Vooral het behoud van oude bomen, 

parken en natuur werd vaak als zorg geuit. Er is ook geopperd om de zonnepanelen 

juist te vergroenen, door bijvoorbeeld aan de achterkant van een zonnewand klimop 

te laten groeien.  

Veelgenoemde locaties 

Top 5 veelgenoemde suggesties 

• Zonnewanden op plekken met geluidsoverlast 

• Lokale opslag en afname van elektriciteit 

• Zo min mogelijk natuur opofferen 

• Zonnepanelen op taluds en water 

• Opbrengst zoveel mogelijk naar de directe omgeving 
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Zowel zonnepanelen op taluds als zonnepanelen op water werden door veel 

deelnemers als goede opties gezien. Ook is meermaals de voorkeur uitgesproken om 

de zonnepanelen te centreren rond bestaande industrie.  

Veelgenoemde zorgen 

Op meerdere avonden maakten deelnemers zich zorgen over de gevolgen voor 

omwonenden. Met name brandveiligheid, geluidsoverlast, schittering en 

waardevermindering zijn vaak genoemd. In Enschede-Midden en Hengelo maakten 

deelnemers zich daarnaast ook zorgen om vernieling. Bij de bijeenkomsten voor 

Wierden & Almelo en Hengelo & Borne was er relatief veel wantrouwen tegen de 

plannen voor de duurzaamheidsroute, met name vanwege ontevredenheid over 

gerelateerde projecten (respectievelijk de verbreding van de N35 en zoekgebieden 

voor windmolens).  

Out-of-the-box 

Op meerdere avonden gaven deelnemers out-of-the box suggesties. Deze zijn niet 

voor de hand liggend en wellicht nog niet schaalbaar, maar zijn wel inspirerend.  

 

Financiële participatie 
Bij de thematafel financiële participatie was het doel om input op te halen op de 
volgende drie punten: 

- Welke vorm van financiële participatie spreekt het meeste aan? 
- Wie zou er mogen deelnemen aan financiële participatie? 
- Bij welk instapbedrag is het aantrekkelijk om deel te nemen aan financiële 

participatie?  
 

Het animo voor de thematafel financiële participatie was erg verschillend per 
bijeenkomst. Bij de avonden waar men over het algemeen positief stond tegenover 
zonnepanelen langs de duurzaamheidsroute, waren er meer belangstellenden dan bij 
de avonden waar men minder positief was over de zonnepanelen. Voor alle avonden 
geldt dat er meer vragen werden gesteld dan dat er input werd geleverd. Men wilde 
vooral weten wat financiële participatie inhoudt en hoe het precies te werk gaat. Veel 
gestelde vragen waren bijvoorbeeld:  

- Wat gebeurt er met de gronden die bij het project horen? Wie is daar 
eigenaar van?  

- Wie kan inschrijven op de tender? Kunnen dat bijvoorbeeld ook partijen uit 
China zijn?  

- Waarom wordt er gekozen voor één vorm van financiële participatie voor het 
hele project? 

- Zijn er andere soortgelijke projecten die al verder in het proces staan? 
- Wat is de rol van Enexis? 

o Wat is een mogelijke rol voor lokale energiecoöperaties?  
- Is de grens van 50% financiële participatie afdwingbaar? 

De antwoorden op deze vragen zijn te vinden op de website van de 
duurzaamheidsroute. 
 
Over het algemeen was er een sterke wens om de opbrengst van de zonnepanelen 
zoveel mogelijk lokaal te laten landen en om lokale energiecoöperaties een 
belangrijke rol te geven. 
 
Opbrengsten moeten terugvloeien naar omgeving  

De algemene stemming over financiële participatie is dat iedereen mee moet kunnen 
doen, ook mensen die het financieel minder breed hebben. Er waren suggesties dat 
mensen met meer geld de administratieve lasten kunnen dragen voor mensen met 

Out-of-the-box suggesties 

• Tunnels uitbreiden met zonnepanelen 

• Zonnepanelen in het asfalt 

• Zonnepanelen op vangrails 

• Bifacial zonnepanelen: verticale opstellen met panelen aan weerszijden 

• Kunstwerk geïntegreerd met zonnepanelen als icoon van de 

duurzaamheidsroute, eventueel in combinatie met speelse bruikbaarheid 

(telefoon/fiets oplaadstation, E-BBQ)  

• De weg overkappen met zonnepanelen  

• Een hoge reclamemast voor lokale bedrijven, met daaronder zonnepanelen  

https://www.energieoprijksgrond.nl/duurzaamheidsroute+a35/veel+gestelde+vragen+a35
https://www.energieoprijksgrond.nl/duurzaamheidsroute+a35/veel+gestelde+vragen+a35
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minder geld, en dat er goede mogelijkheden gecreëerd kunnen worden voor mensen 
die zelf niet de mogelijkheid hebben voor zon op dak.  
 
Over de minimale inzet bij mede-eigenaarschap en financiële deelname is 
verdeeldheid. Aan de ene kant is er de suggestie dat de minimale inbreng zo laag 
mogelijk is zodat zo veel mogelijk mensen mee kunnen doen. Aan de andere kant de 
suggestie dat de inbreng hoger is zodat het rendement ook echt wat opbrengt. Een 
suggestie was om te crowdfunden na de bouw, met als voorbeeld De Groene Weuste 
in Wierden. 
 
In het algemeen is de stemming dat alles zo lokaal mogelijk gehouden moet worden. 
Dus het liefst ook dat de stroom lokaal gebruikt wordt en dat de opbrengsten 
(grotendeels) binnen de gemeenten blijven. Door de stroom lokaal te gebruiken kan 
het eventuele overbelasting van het net ook ontweken worden, aldus sommige 
deelnemers. Een specifiek voorbeeld die gegeven werd was om de opbrengst van de 
panelen direct aan omliggende bedrijven te leveren.  
 
Daarnaast was een veel gegeven suggestie om met de lokale energiecoöperaties 
samen te werken op het behalen van de financiële participatiedoelen. De lokale 
energiecoöperaties hebben hun interesse uitgesproken om te helpen deze doelen bij 
de A35 te willen behalen. Ze voeren gesprekken om eenduidig bij te kunnen dragen 
aan realisatie (van financiële participatie) van de A35. 
 

Inbreng gronden 
Bij de thematafel inbreng gronden was het doel om in gesprek te gaan met 

grondeigenaren die mogelijk willen aansluiten bij de Duurzaamheidsroute A35 en dus 

een deel van hun grond beschikbaar willen stellen voor de opwek van duurzame 

energie middels zonnepanelen. Niet bij alle gemeenten was dit een 

gespreksonderwerp. Gemeenten Hellendoorn, Wierden en Almelo hebben ervoor 

gekozen om hier niet over in gesprek te gaan. Omdat eerder al gebleken was dat 

interesse om deel te nemen binnen de gemeente laag was, of omdat de gemeente 

zelf geen gemeentelijke gronden inbrengt.  

Bij Enschede, Hengelo en Borne waren er wel gesprekken over de inbreng van 

grondeigenaren. De gemeenten zijn afzonderlijk met de geïnteresseerden in gesprek 

gegaan, zowel tijdens de participatieavond als bij interesse tijdens een 

vervolggesprek. In januari en februari 2024 wordt er besproken welke gronden 

definitief worden meegenomen in de duurzaamheidsroute. Deze worden in de 

terugkoppelbijeenkomst bekend gemaakt.  

Opbrengst per bijeenkomst 
Hieronder geven we een beschrijving van de verschillende participatieavonden en de 

input van de deelnemers.  

Enschede Oost 
Op 12 oktober 2023 vond de eerste bijeenkomst plaats. Dit ging over het gebied 

Enschede Oost op de locatie Servicecentrum Oost in Enschede. Bij de bijeenkomsten 

waren ongeveer 15 mensen aanwezig. Deze groep bestond uit betrokken, 

geïnteresseerde bezoekers met diverse achtergronden. Behalve bewoners waren er 

ook relatief veel projectontwikkelaars en energiecoöperaties aanwezig. Er waren 

weinig kritische geluiden. Er is veel begrip voor het plaatsten van zonnepanelen langs 

de A35, mensen vinden dit een logische keuze ten opzichte van zonneparken in het 

landschap. Er werd veel creatief meegedacht, soms ook wel flink ‘out of the box’. Zo 

werd de suggestie gegeven om palen te plaatsen in de middenberm van de weg met 

daaraan aan weerszijden over de weg hangende zonnepanelen. Ook werd goed 

nagedacht over enerzijds het beeld vanuit de weggebruiker en anderzijds het beeld 

vanuit bewoners en het landschap. Verder spreekt een icoon of kunstwerk waarin zon 

is geïntegreerd (energieboom) tot de verbeelding. Mensen vinden dit een mooie 

aanvulling op de functionele panelen. De gedachte erachter is dat het laat zien dat 

energieopwekking ook een fraaie toevoeging kan zijn. Het ‘out of the box’ denken 

betekent wel dat er vaak innovaties genoemd zijn  die nog niet grootschalig haalbaar 

zijn, zoals zon in asfalt of op geleiderails.  

Input deelnemers 

- Snelweg overkappen met zonnepanelen 

- Taluds volleggen met panelen. Dat is een eenvoudige en goed realiseerbare 

optie  

o Talud van de Oostweg t/m Grolsch (Noordzijde) volleggen met 

panelen  

- Knooppunten volleggen met panelen 
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- Accu voor het opslaan van opgewekte stroom plaatsen bij netstation 

Vlierstraat  

- Grote E-opslag creëren voor alle zonnevelden in omgeving Enschede 

- Geluidswerende zonnepanelen aan beide zijden van de A35 tot maximaal 6 

meter hoog  

- Zonnepanelen plaatsten bij douane inspectie parkeerplaats  

- Zonnepanelen plaatsen rechts bij Oostweg  

Enschede West 
Op 17 oktober vond de bijeenkomst plaats in Eetcafé De Buren in Boekelo met focus 

op het gebied Enschede West. Er waren zo’n 20 mensen aanwezig, met een goede 

opkomst van buurtverenigingen. De avond verliep goed en er was een prettige sfeer. 

De mensen waren goed geïnformeerd en er werden al veel inhoudelijke vragen 

gesteld tijdens de presentatie. Deelnemers van o.a. de buurtverenigingen dachten 

goed mee vanuit de belangen van hun achterban.    

Input deelnemers 

- Hoogte van zonnepanelen laag houden 

- Nieuwe zonnepanelen het liefst geconcentreerd rond industrie plaatsen 

- Zonnepanelen plaatsen op talud in het verdiepte deel van A35 oost van 

Enschede west ongeveer tot de Usseler rondweg 

- Opwek van energie zo dicht mogelijk bij afnemers/gebruikers 

- Kijk naar het plaatsen van panelen op taluds voor efficiënt ruimtegebruik 

- Kijk ook naar het opwekken van warmte met zonnecollectoren 

- Duurzaamheidsroute koppelen aan warmtenet Twente-Grolsch 

- Maak opslag van opgewekte elektriciteit integraal onderdeel van het project, 

zet in randvoorwaarden dat alle opgewekte elektriciteit nuttig wordt gebruikt  

- Er zijn zorgen over geluidsweerkaatsing bij verticale zonnewanden 

- Er zijn zorgen over afschakelen zon op dak bij particulieren bij overproductie 

duurzaamheidsroute A35, prioriteit particulier t.o.v. leveranciers 

- Er zijn zorgen over schittering en beperking van woongenot bij woningen aan 

Boekelosestraat (oost van viaduct N18) bij het plaatsen van zonnepanelen in 

dat gebied 

Enschede Midden 
Op 18 oktober vond de derde bijeenkomst plaats in Enschede, gehouden in 

wijkcentrum 't Ni-je Terphoes. Ongeveer 20 mensen woonden deze bijeenkomst bij, 

voornamelijk lokale bewoners. Er heerste een prettige sfeer, en over het algemeen 

waren de deelnemers positief gestemd. Men dacht actief mee over de ruimtelijke 

inpassing van de zonnepanelen. De aanwezigen waren realistisch en erkenden dat niet 

alles haalbaar is in het aangewezen gebied. Een kunstwerk met geïntegreerde zonne-

energie (energieboom) werd door bijna alle aanwezigen beschouwd als een symbool 

van duurzaamheid. Men begreep echter ook dat het weinig energie zou opleveren en 

het zou dan voornamelijk dienen als herkenningspunt van de duurzaamheidsroute. 

Input deelnemers 

- Zoveel mogelijk noord gelegen (zuid-georiënteerde) zonnepanelen op taluds 

realiseren langs snelweg/ N-weg. (evt. i.c.m. zonnewal/geluidswal)  

o Hierbij zijn er zorgen van andere deelnemers over eventueel 

geluidsoverlast ten gevolge van de plaatsing van de zonnepanelen 

- Duaal gebruik van zonnepalen werd gesteund: bijvoorbeeld zonnepanelen op 

parkeerplekken of schapen onder de panelen  

- Zonnepanelen moeten graffitiproof zijn. Mensen hadden gehoord dat er op 

meerdere plekken vandalisme door graffiti plaatsvond 

- Het “gat” geluidwal boven het fietstunnel (<-Boswinkel) dichtmaken met 

zonnepanelen 

- Zonnepanelen plaatsten als geluidswal 

- Zonneparken afschermen/omheinen in verband met vandalisme  

- Nieuwe zonnepanelen zoveel mogelijk centreren buiten de stad 

- Er zijn zorgen dat plaatsing van grootschalige zonnepalen particuliere 

zonnepanelen tegenwerken 

- Er zijn zorgen over weerkaatsing van geluid bij eventuele zonnewanden 

o Negatieve ervaring hiermee bij bestaande zonnewand 

- Kunstobject(en) geïntegreerd met zonne-opwek plaatsen ter opleuking en 

verbreding draagvlak, kunst straalt bepaald imago uit 

o Ludiek en artistiek, leuke toepassing in ‘parkzones’ en met speelse 

bruikbaarheid (Dj Booth/telefoon oplaadstation/E-BBQ) 
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o Zonnepanelen in de vorm van een boom als kunstwerk object langs 

de weg  

- Zonnepanelen plaatsen op taluds – uitstekend ruimtegebruik 

- Zonnepanelen plaatsen op water is een prima plan 

- Klein strookje levert niets op – denk aan efficiëntie 

- Let op 380kv leiding + onderhoudsstrook  

- Park/recreatie moet zo blijven – dus geen zonnepanelen plaatsen in 

recreatiegebieden 

Hellendoorn 
Bij de bijeenkomst op 25 oktober in het gemeentehuis van Nijverdal, gelegen in de 

gemeente Hellendoorn, waren ongeveer 15 mensen aanwezig. In dit gebied is de 

verbreding van de A35/N35 van Nijverdal naar Wierden ook een relevant onderwerp, 

wat resulteerde in tal van vragen hierover tijdens de bijeenkomst. Daarnaast ging het 

gesprek voornamelijk over geluidswallen en zonnewanden. Enerzijds lag de focus op 

de bestaande geluidsoverlast en de reeds aanwezige geluidswal, waarbij het 

verlengen ervan werd beschouwd als een kans voor de installatie van een zonnewand. 

Anderzijds waren er zorgen geuit met betrekking tot het weerkaatsen van geluid. 

Input deelnemers 

Quote: “Invulling op gronden langs de weg is goed – als het toch moet kies dan 

inderdaad hiervoor” 

- Zonnepanelen plaatsen op de tunnelmond bij Nijverdal 

- Zonnepanelen als geluidswanden inzetten 

- Zonnepanelen plaatsen bij station en richting Reggedal 

- Vergroenen van de achterzijde van panelen, bijvoorbeeld met klimop Hedera, 

om biodiversiteit te stimuleren 

- Geluiddempende materialen voor achterzijde panelen om geluidsoverlast te 

voorkomen 

- Beperk de hoogte van zonnepanelen i.v.m. zicht/zon en in combinatie met 

viaduct/verhoogde rijvlakken 

- Er zijn zorgen over geluidsoverlast voor woonwijk Nijverdal Oost & 

geluidsreflectie bij Meijerinksberg bij plaatsing van zonnepanelen langs de 

weg in die buurt 

- Er zijn zorgen over netcapaciteit. Opslag/omzetten van elektriciteit in 

waterstof wordt gesuggereerd als oplossing. 

Wierden & Almelo 
Op 26 oktober kwamen inwoners uit Wierden en Almelo bijeen in het gemeentehuis 

van Wierden. Vanuit Almelo was slechts één deelnemer aanwezig. Het plenaire 

gedeelte van deze bijeenkomst duurde langer dan gebruikelijk, aangezien er veel 

vragen werden gesteld door zeer betrokken inwoners. Ten westen van Wierden staat 

de verbreding en verplaatsing van de N35 op de planning, waarover nog veel 

onzekerheid heerst. Deze onzekerheid speelde een belangrijke rol in de gestelde 

vragen en discussies. Veel omwonenden vonden het niet zinvol om te praten over 

mogelijke zonnepanelen zolang er geen duidelijkheid was over het tijdspad van de 

werkzaamheden rondom de verbreding van de N35. Desondanks waren de 

aanwezigen zeer geëngageerd, wat resulteerde in veel goede en intensieve 

gesprekken. 

Input deelnemers 

- Eerst duidelijkheid geven over de nieuwe A35, dan pas praten over panelen 

- Combineer besluitvorming met besluitvorming A35 & Nijverdal  

- Gebruik Solid State accu’s voor opslag 

- Via inductiestroom in de weg kan je elektrische auto’s opladen terwijl ze 

rijden (toekomst) 

- Geluidsmetingen op woningen uitvoeren vooraf plaatsing zonnepanelen om 

eventueel geluidsoverlast aan te kunnen tonen 

- In het buitengebied alleen zonnepanelen vlak leggen omdat dit het uitzicht 

het minst belemmerd  

- Zonnepanelen plaatsen in de kleur bruin en groen (bij knooppunt Wierden)  

- Zon op water realiseren voorbij knooppunt Wierden 

- Besluit vooraf dat panelen zonder reflectie worden gebruikt daar waar nodig 

(Stegeboersweg)  

- Behouden van natuurlijk aanzicht belangrijk  
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- Behoud van oude bomen 

- Behoud van natuur in De Huurne 

- Geen zonnepanelen in De Huurne. Deze eventueel verplaatsen of een andere 

oplossing zoals op zonnepanelen op het Talud 

- De Wierdensche Aa is al vergund. Suggestie om deze gecombineerd met de 

A35 aan te sluiten 

- Stop bij aansluiting A35/N35, door onzekerheid over de nieuwe weg hebben 

bewoners nog geen idee hoe het er voor hun huis uit gaat zien 

- Zorgen over netcongestie en afschakelen van particuliere zonnepanelen 

- Zorgen over brandveiligheid, gevaar voor woningen die dichtbij te plaatsen 

panelen staan 

- Zorgen over spiegeleffect, schittering panelen naar omwonenden bij 

plaatsing nieuwe panelen 

- Zorgen over waardevermindering van woningen bij plaatsing nieuwe panelen 

- Zorgen over geluidsoverlast door weerkaatsing bij plaatsing nieuwe panelen 

- Bewoners compenseren bij toename geluid 

- Zorgen over het verpesten van het landschap bij plaatsing nieuwe panelen 

Hengelo & Borne 
Op 6 november vond de bijeenkomst plaats waarbij mensen uit Hengelo en Borne 

aanwezig waren. Deze goed bezochte avond vond plaats in het Van der Valk hotel in 

Hengelo. Ongeveer 100 mensen waren aanwezig, waardoor het de drukste 

bijeenkomst was. Over het algemeen heerste er een positieve sfeer, maar er waren 

ook meer tegengeluiden en minder draagvlak dan bij sommige andere 

bijeenkomsten. Soms waren deze tegengeluiden wat overheersend. De 

tegengeluiden waren voornamelijk te wijten aan een gebrek aan vertrouwen en 

duidelijkheid. Na het aanhoren van de zorgen die ten grondslag lagen op de 

tegengeluiden en daaropvolgend uitleg vanuit de organisatie kon er toch een 

constructief gesprek plaatsvinden. Dit was vooral het geval tijdens de één op één 

gesprekken, die constructiever verliepen.  

 

Input deelnemers 

- Overweeg zonnepanelen langs de A35 ter hoogte van Bornerbroeksestraat. 

Tussen de A35 en de geplande Vloedbeltverbinding.   

- De grondwal langs de Vloedbeltverbinding gebruiken voor het plaatsen van 

zonnepanelen omdat deze wal een mooie zuid oriëntatie heeft. Het 

compensatiegroen kan dan elders langs de snelweg bij Borne. 

- Panelen kunnen in een lint langs de zuidkant worden geplaatst langs de 

A1/A35. Dat kan geluidsoverlast voorkomen, gezien de wind veelal uit het 

zuidwesten komt.  

- Plaats een zonnewand als geluidswand tussen de A1/A35 en de 

Vloetbeldverbinding. Dat zorgt voor minder geluid en meer energieopwek. 

Het zorgt ook voor minder zicht op de files.    

- Op de grens tussen Hengelo en Enschede zonneschermen plaatsen die ook 

geluid tegenhouden.  

- Maak ter hoogte van Borne zonnewanden  

- Talud geluidswallen aan zijde van snelweg is een goede oplossing, niet aan 

andere zijde (niet in zicht vanaf buiten)  

- Zonnepanelen liefst hoge aan zuidkant van A1 ter hoogte van Houtmaatweg 

i.v.m. met geluidsoverlast snelweg  

- Verticale zonnewanden tussen het traject vloedbeltverbinding en de snelweg 

A1/A35. Wanden minimaal vijf meter hoog t.b.v. geluidswering  

- Geef alle bedrijven op A-locaties en de winkels op Westemaat Plein een 10-15 

hoge mast waarop ze reclame voor zichzelf kunnen maken. Dan kun je 

zonder problemen zonnewand maken.   

- Een halve kap over de snelweg of zelfs een tunnel met doorzichtige panelen 

zoals bijv. op Ikea parkeerplaats; Bomen en grasvelden beschermd, geen 

geluidsoverlast eromheen, minder last van regen voor auto’s.   

- Er is een agri-PV project bij Nijmegen. Klaar of bijna klaar! Eventueel vragen 

naar ervaring/advies.  

- Geen zonnepanelen bij de kruising met H345. Dat is slecht voor de mooie 

omgeving met bomen.  

- Bomen langs Oldenzaalsestraat (tussen Hasseleres en Oldenzaalse straat) 

handhaven. Vormt een geluidsbuffer.  

- Kijk alleen naar wallen langs de snelweg, geen landbouwgrond gebruiken.   

- Strook zuid van A1 bij Lonnekermeer is een veelgebruikt recreatiegebied.  

• Landschappelijk onwenselijk om panelen te plaatsen.  
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- Bartelingspad is veel gebruikte wandelroute, met veel bomen en groen.  

Landschappelijk niet wenselijk om zonnepanelen te plaatsen 

- Begroeiing handhaven. De huidige begroeiing van de op- en afritten (bijv. bij 

de Almelose straat) is een geweldige buffer voor geluidsoverlast voor de 

inwoners van Borne, die langs de A1 en A35 wonen. 

- Geen (grote) bomenkap om zonnevelden te realiseren 

- Geen bos kappen. Deze strook beschermt Borne west, vangt fijnstof af. 

Houdt geluid tegen. Er overnachten grote aantallen vogels. Dit is zeer 

onverstandig -> laat het bestaande groen staan 

Hengelo 
Op 9 november vond de laatste bijeenkomst plaats, wederom in het Van der Valk 

hotel in Hengelo. Hoewel de bijeenkomst hoofdzakelijk georganiseerd was voor 

gemeente Hengelo, waren bijna alle betrokken gemeenten vertegenwoordigd onder 

de bijna 50 deelnemers. De sfeer was goed: mensen dachten goed mee. Er werden 

kritische maar belangrijke en nuttige vragen gesteld. Van de aanwezige mensen 

waren er relatief veel die nog interesse hadden om meer gronden in te brengen, en 

mensen dachten goed mee over de mogelijkheid tot het opslaan van de opgewekte 

elektriciteit.  

Input deelnemers 

- Groen blijvende afscherming 2 m hoog om panelen uit zicht te houden  

- Bij het plaatsen van zonnepanelen onder hoogspanningskabels moet worden 

nagedacht over schaalverwerking  

- Geen zonnepanelen op zichtwal aan zijde Oele  

- Zoveel mogelijk oost-west-opstelling (betere verdeling, langer, meer grond 

te benutten)  

- Geluidswal nu verbeteren bij Enschede – tussen de wijken Ruwenbos en 

Erkendrond  

- Zonnepanelen langs A1 kunnen direct energie leveren aan bedrijven langs de 

A1 

- Zonnepanelen bij knooppunt Buren direct koppelen aan gebruikers van 

energie 

- Energie van duurzaamheidsroute naar spoorse infrastructuur, om 

netcongestie tegen te gaan 

- Kom ook met bifacial panelen, dan kan het aanwezige groen blijven staan 

- Bij Nijwa Hengelo zonnepanelen en laadpalen plaatsen 

- Kleigat Rientjes is vervuild, daar is ruimte voor zonnepanelen 

- Bedrijven grenzend aan de duurzaamheidsroute energie laten afnemen 

- Zorgen over flexibiliteit in vraag naar energie 

- Eaton accucontainers laden? (bij E30)  

- Zonnewand plaatsen tot doorbraak (bij A35 / XL park)  

- Zorgen over weerkaatsing van geluid bij plaatsen zonnepanelen nabij wegen 

- Zorgen over leefgebied van reeën bij uitbreiding zonnepanelen 

- Zorgen over groenstructuur versus zoekgebied 

- Zorgen over geluidsoverlast bij volleggen taluds 

- Zorgen over veiligheid bij speelgebied kinderen, mogelijk hekken plaatsen 

rondom zonnepanelen 
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Het vervolg 
Begin januari kwam het projectteam van de Duurzaamheidsroute A35 meermaals bij 

elkaar om de mogelijke locaties, inbreng van de participatieavonden en de 

randvoorwaarden (e.g., financiële participatie) te bespreken. Hieruit volgde een 

voorstel voor de definitieve locaties voor zonnepanelen langs de Duurzaamheidsroute 

A35. De input van de participatieavonden is hierin meegewogen, wat niet betekentdat 

alle input 1-op-1 is overgenomen. Een deel van de input zal onderbouwd worden 

afgewezen. Het voorstel is begin februari 2024 bestuurlijk besproken en gaat na de 

terugkoppelbijeenkomst langs alle gemeenteraden en provincie. De besluiten worden 

teruggekoppeld naar de deelnemers van de participatiebijeenkomsten via de website 

en de terugkoppelbijeenkomst.  

Terugkoppelbijeenkomst 
Een terugkoppelbijeenkomst in de vorm van een webinar vond plaats op 29 februari 

2024. Tijdens deze bijeenkomst werden aanwezigen bijgepraat over de stand van 

zaken rond de Duurzaamheidsroute A35, blikten de wethouders van Hengelo en 

Borne terug op de participatieavonden en bespraken we hoe de input van de 

participatieavonden is gebruikt om te komen tot het huidige voorstel. Tot slot namen 

we de aanwezigen mee in hoe het vervolg van het project eruit komt te zien. 

Vervolg 
Met het webinar is de huidige participatieronde afgerond. Het projectteam 

overhandigde het huidige voorstel aan de provincie en de betrokken wethouders. Zij 

gaan de komende tijd door met het maken van een zogenaamd voorontwerp 

projectbesluit. Hierin staat bijvoorbeeld welke gronden in het project meegenomen 

worden en welke randvoorwaarden er aan het project verbonden zijn. 

In mei 2024 gaat het voorontwerp projectbesluit ter consulatie naar alle relevante 

partijen zoals het Rijk en de gemeenteraden. Daarna wordt de input vanuit de partijen 

in het projectbesluit verwerkt. 

Naar verwachting vindt er in september 2024 besluitvorming plaats over het ontwerp-

projectbesluit. Dan ligt het ook ter inzage. Dit betekent dat bijvoorbeeld 

omwonenden nog inspraak hebben op het besluit. Na de inspraak verwerkt te hebben, 

wordt het projectbesluit naar verwachting in het voorjaar van 2025 vastgesteld. 

 

Na vaststelling van het projectbesluit wordt het aan de markt aangeboden. Dit 

betekent dat partijen/investeerders kunnen inschrijven om de Duurzaamheidsroute 

A35 te realiseren. Het doel is om in 2027 of 2028 daadwerkelijk de zonnepanelen langs 

de Duurzaamheidsroute A35 te plaatsen. 

Over het vervolgproces kunt u meer informatie vinden op de website: Werkwijze | 

Energie op Rijksgrond 

 

 

https://www.energieoprijksgrond.nl/projecten/werkwijze+projecten/default.aspx
https://www.energieoprijksgrond.nl/projecten/werkwijze+projecten/default.aspx
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